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Ministerie van Economische Zaken en Klimaat 
Bezuidenhoutseweg 73 
2594 AC Den Haag 
 
Datum: 2 november 2018 
Onderwerp: Reactie internetconsultatie actualisatie Erkende Maatregellijsten 
 
Geachte heer, mevrouw, 
 
Graag maakt FME, die ruim 2.200 bedrijven vertegenwoordigt in de technologische industrie, van de 
gelegenheid gebruik om te reageren op de internetconsultatie met betrekking tot de actualisatie van 
de energiebesparende maatregelen.  
 
FME is voorstander van de erkende maatregellijsten, omdat zij herkenbaar en relatief eenvoudig 
toepasbaar zijn voor bedrijven en zorgen voor meer herkenbaarheid van de maatregelen die voor 
een verlaagd energiegebruik zorgen. Bovendien wordt de doelstelling van de lijsten steeds 
belangrijker door de energietransitie. Meer dan de helft van de industrie verwacht in de komende 
jaren meer te investeren in energiebesparing, zo blijkt uit een enquête die onder tweehonderd 
bedrijven werd afgenomen in het kader van de Dag van de Industrie. Deze bedrijven moeten goed 
worden gefaciliteerd om de energietransitie te kunnen versnellen. Tevens leveren FME-bedrijven 
energiebesparende oplossingen, zoals LED-verlichting, infrarood-verwarmingspanelen en (hybride) 
warmtepompen.  
 
FME wil de introductie van de informatieplicht en de actualisatie van de erkende maatregellijsten   
tot een succes maken. Hiervoor moet we komen tot een actualisatie met overzichtelijke lijsten die 
goed passen bij de ondernemerspraktijk, die geen aanvullende kosten met zich meebrengen en      
die aansluiten bij het grotere verhaal van de energietransitie. De huidige actualisatie is echter een 
omvangrijke herziening met toevoeging van tientallen nieuwe maatregelen en is daarmee niet 
gebleven bij een korte technische exercitie. Dit kan zorgen voor een toename van administratieve 
lasten die ontmoedigend kan werken voor ondernemers.  
 

1. MKB-toets kan voor noodzakelijke draagvlak zorgen. 
 

Meer dan 100.000 ondernemers krijgen te maken met de geactualiseerde lijsten. Zij moeten   
uiterlijk op 1 juli 2019 en vervolgens iedere vier jaar de overheid informeren over de 
energiebesparende maatregelen die zij hebben genomen. FME vindt het daarom cruciaal dat 
geactualiseerde lijsten voldoende werkbaar, overzichtelijk en herkenbaar zijn. De aanstaande 
informatieplicht zorgt al voor een extra (digitale) handeling die ondernemers moeten verrichten.  
 
Voor actualisatie van de lijsten heeft het ministerie van Economische Zaken en Klimaat een 
marsroute gekozen waarin het zelf de nieuwe lijsten heeft opgesteld en deze vervolgens heeft 
voorgelegd aan brancheorganisaties die relatief weinig tijd hadden om te reageren. Deze snelheid 
brengt risico’s met zich mee, zoals ook blijkt uit de eerste bevindingen die bij de reacties van diverse 
andere brancheorganisaties zijn bijgesloten. Om het draagvlak voor de nieuwe lijsten te garanderen, 
moet scherp worden afgestemd of: 
 

 Gehanteerde uitgangspunten bij nieuwe maatregelen volledig kloppen. 
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 Nieuwe maatregelen niet in tegenspraak zijn met maatregelen op de bestaande lijsten en 
voldoende rekening houden met de juiste referentietechniek. Zo wordt voorkomen dat een 
investering die net is gedaan alweer moet worden vervangen (nog voor de terugverdientijd 
van vijf jaar is verstreken).  

 Economische en technische randvoorwaarden kloppen en/of volledig zijn.  

 Alternatieve erkende maatregelen ontbreken of onterecht uit de lijsten zijn gehaald. 

 Achterliggende berekeningen voldoende sectorgericht zijn uitgevoerd. 

 Maatregelen niet dubbel voorkomen.  

 Toepassingsvoorwaarden voldoende vergelijkbaar zijn. 
 

FME vraagt het ministerie van Economische Zaken en Klimaat om nogmaals grondig te  
inventariseren of de lijsten in voldoende mate aan bovenstaande criteria voldoen. Wij bepleiten om 
de actualisatie van de lijsten en de gevolgen daarvan te toetsen via de MKB toets. Doel van deze 
toets, die is opgenomen in het regeerakkoord, is dat wet- en regelgeving beter uitvoerbaar zijn voor 
kleine en middelgrote ondernemingen. Aan de hand van de MKB-toets kan worden vastgesteld of de 
actualisatie geen aanvullende kosten en andere lasten met zich meebrengt en zorgt voor betere 
maatregellijsten die op voldoende draagvlak kunnen rekenen. In aanvulling daarop zou ook extra 
inhoudelijk overleg met de brancheorganisaties kunnen helpen om een extra kwaliteitsslag te maken. 
 

2. Houd rekening met impact van de bredere energietransitie  
 

In het kader van de energietransitie komen gemeentes voor keuzes te staan op het gebied van hun 
warmte- en energievoorziening. Deze keuzes kunnen grote invloed hebben op investeringen die 
bedrijven in het kader van de energiebesparende maatregellijsten hebben gedaan of in de komende 
jaren gaan doen. FME wil voorkomen dat bedrijven met extra kosten worden geconfronteerd (bijv. 
vanwege desinvesteringen) als gemeentes op wijkniveau met hun warmteplannen aan de slag gaan.   
 

3. Maak erkende maatregelen meer begrijpelijk via grafische voorlichting 
 
FME wil dat energiebesparing zo breed mogelijk wordt toegepast door bedrijven. De (nieuwe) 
erkende maatregellijsten zijn voor ondernemers soms erg complex, bijvoorbeeld door de 
randvoorwaarden en de alternatieve maatregelen die men kan nemen. In de 
communicatiecampagne met betrekking tot de informatieplicht zou begrijpelijk 
voorlichtingsmateriaal beschikbaar moeten zijn over de maatregelen zelf, de merkbare 
energiebesparing en de kosten/terugverdientijden. In dit kader steunt FME de oproep van BOVAG 
om eenvoudige grafische weergaven te ontwikkelen (infographics per sector). Ook moedigt FME het 
ministerie aan om werk te maken van voorlichting op het gebied van energiebesparing en de 
handhaving te intensiveren. Zo worden ondernemingen die energiebesparende maatregelen nemen 
beschermd en beloond. 
 
Ter afsluiting 

FME is uiteraard graag bereid om bovenstaande mondeling of schriftelijk nader toe te lichten. U kunt 

contact opnemen met onze adviseur energie en innovatie, Pieter Hanson (pieter.hanson@fme.nl). 
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